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   رضا ذاكري
عكاسي استيجد يا عكاسي صحنه پردازي شده 
امروز از ژانرهاي شناخته شده عكاسي در دنيا 
به ش�مار مي رود. اين نوع عكاس�ي، در ابتدا با 
هدف بازتولي�د و بازنماي�ي آثار نقاش�ي انجام 
مي شد. يعني پيش از اين با دخل و تصرف بيشتر 
عكاس در ق�اب و چيدم�ان صحن�ه، عكس ها 
يادآور نقاش�ي بودند اما در طول س�ال ها، اين 
رويكرد تغيير ك�رد و تبديل ب�ه ژانري متفاوت 
شد، به طوري كه امروزه مي توان هزاران تفكر به 
واسطه آن ايجاد كرد. عكاسي استيجد، در حالت 
ابتدايي دخل و تصرف عكاس به زاويه دوربين، 
قاب بندي و انتخاب س�وژه محدود مي شود كه 
عكاس�ي تبليغات�ي و... از جمله آن اس�ت ولي 
وقتي بخواهيم صحبت از دخل و تصرف بيش�تر 
داشته باش�يم، جايگاه عكاسي استيجد نمايان 
مي شود. در اين باره گفت وگويي با سيد احسان 
باقري، مدير خانه عكاس�ان ايران داشته ايم كه 

در ادامه مي خوانيد.
      

عكاسي صحنه پردازي ش�ده با چه هدفي و 
چطور شكل گرفت؟

در دوره ابتداي��ي عكاس��ي ك��ه دوره مدرني��زم بود، 
عكاسي در رقابت با نقاشي آمد از همان آغاز هم عكس 
صحنه پردازي مي ش��د ولي از آنجا كه كاركرد عكس، 
مستندس��ازي و اش��اره به امور واقعي بود، در آن دوره 
اين كارك��رد برايش جدي ت��ر ش��د. در دوره معاصر و 
بعد از مدرنيس��م، در دوره پست مدرنيزم ديده شد كه 
خيلي از عكس هاي مس��تند و مشهور جهان بازسازي 
و دست كاري شده هس��تند. براي مثال عكس معروف 
جو روزنتال به نام »برافراش��تن پرچ��م در ايووجيما« 
كه ظاهراً عكسي مستند است در حقيقت يك عكس 
صحنه پردازي ش��ده اس��ت. از روي اي��ن عكس بيش 
از 100ميليون تمبر چاپ شده و س��كه ضرب شده و 
مجسمه اين تصوير در كنار كاخ س��فيد قرار گرفت و 
امريكا خواست تا اين عكس مشهورترين عكس جهان 
باشد چراكه اين عكس، تصويري نمادين است كه فاتح 
بودن امريكا را نش��ان مي دهد. در حالي كه اين عكس 
در دوره تجاوز امريكا به جزيره ايووجيما ژاپن ساخته 

شده است. 
وقتي در دوره پس��ت مدرنيزم، استناد و واقعيت بودن 
مورد ترديد قرار گرفت، گفته ش��د حالا كه مس��تند و 
واقعيتي نداريم چرا واقعيت عكاسي را خودمان نسازيم 
و در اينجا بود كه عكاسي صحنه پردازي شده به عنوان 
يك ژانر مطرح ش��د و مرزهاي ميان هنرها هم در اين 

زمينه مورد ترديد قرار گرفت. 
در عكاس��ي صحنه پ��ردازي ش��ده، ع��كاس صراحتاً 
مي گويد، از پش��ت دوربي��ن به جل��وي دوربين رفته 
و دنياي خ��ود را خودش مي س��ازد. اين عكاس��ي در 
كشورهاي دنيا به خصوص در امريكا كه رشد گسترده  
عكاسي در آنجا شكل گرفته است، رسميت پيدا كرد و 
خيلي از علوم به خصوص علوم انساني را توسعه بخشيد. 
در زماني كه جنگ در جهان گس��ترش يافت و امريكا 
نيز يكي از دلايل آن بود و در آن دميد و پيش��رفت ها 

را دزديد. 
اين رويه در ايران چطور پيش رفت؟

در ايران حتي قبل از انقلاب اسلامي، كساني مثل آقاي 
احمد عالي كارهايي داشتند كه مي توان در اين سبك 
دسته بندي كرد. انقلاب اسلامي و دفاع مقدس، عكاسي 
ايران را قوام بخش��يد و ب��ه فراگيرش��دن و اثرگذاري 
عكاس��ي كمك كرد. هنوز هم اين اتفاق در سپهر هنر 
ايران درخشان است و همين چندسال پيش حضرت 
آقا مجدداً درباره تأثير عكس حسين پرتويي در پيروزي 

انقلاب صحبت كردند. 
جنگ و انقلاب، بستر رشد و شكوفايي عكاسي مردمي 
شد و البته ما در آن دوره چندان عكاسي در سبك هاي 
ديگ��ر نداريم اما كم ك��م با تغييرات عكاس��ي در هنر 
معاصر، عكاسي ايران هم تغييراتي كرد. من هم با نگاه 
اقتباس و اثرگرفتن از عكس ها و حتي نقاشي ها و آثار 
معروف جهان كارم را آغاز كردم و الان مجموعه 27 تايي 

عكس دارم كه اقتباس و بازتوليد نقاشي ها 
و عكس هاي مشهور تاريخ عكاسي و 

تاريخ هنر هستند كه تاكنون هم 
نمايش داده نش��ده اند. بيشتر 
اين آثار ضدصهيونيس��تي و 
ضدامريكاي��ي و برخي هم با 
دغدغه هاي زيس��ت محيطي 
و موضوع��ات كلان ديگري 
خلق ش��ده اند. يكس��ري از 
كارها هم روي بيلبورد رفته 

مثل »عصر انتظار« كه بر اساس مينياتور مشهور استاد 
فرشچيان بود. 

 در اين دوره و روزگار، عكاسي صحنه پردازي 
ش�ده در اي�ران كمتر كار ش�ده اس�ت و ما 
مي بينيم، كسي چون سيداحسان باقري كه 
حرف از هنر ملي، ديني و انقلاب مي زند، در 
اين ژانر به موفقيت رسيده است و اين افتخار 
است. براي رسيدن به اين رشد چه مسائل و 

مشكلاتي را پشت سر گذاشتيد؟ 
در اين دوره كار خيلي س��خت بود و وقتي كار »عصر 
انتظار« تمام شد كه من بعد از آن به حوزه هنري وارد 
شدم. اگرچه توليد و ش��روعش با هزينه شخصي بود و 

بعد حوزه هنري از آن حمايت كرد. 
از آنجا كه اين نوع عكاس��ي يك پلان سينمايي است، 
شايد براي ساخت يك فريم عكس يك پلان سينمايي 
به صرفه به نظر نرس��د، در جايي كه هنر را به ش��كل 
مزايده اي و هزينه فاي��ده مالي ارزش گذاري مي كنند، 
توجيه اينكه كار باكيفيت و متفاوتي مي خواهيم ارائه 
كنيم كه تولي��د آن برابر با توليد يك پلان س��ينمايي 
است، سخت است. هنوز با گذشت 10سال كه يكسري 
كارها روي بيلبورد رفت و بازتاب هاي داخلي و جهاني 
داش��ت، هنوز برخي نهادها از من ات��ود مي خواهند يا 

هزينه زياد آن يا امكان نداش��تن هم��كاري را مطرح 
مي كنند. 

در اربعين هم شما سال هاست دغدغه داريد 
و فعال هستيد؟ 

بله بنده كه از سال 83توفيق شركت در زيارت نوراني 
اربعين را داشتم و از سال 87 به صورت مستمر شركت 
كردم همواره دغدغه توليد آث��ار هنري عكس بنيان و 
عرضه آن به صورت نمايش��گاه عك��س چيدمان را در 
جهان داش��تم و فقط يكبار توانس��تم نمايشگاه 
»رؤياي بهشت« را در اربعين برگزار كنم. كه 
در آنجا عكس پانوراماي هشت كيلومتري 
نجف كربلا، 3هزار پرتره زائران اربعين 
و انواع چيدمان هاي نمادين اين مسير 
به نمايش در آمد و بع��د از آن خيلي ها، 
زمانی كه م��ن را مي ديدند مي گفتند، 
اين هم��ان ديوانه اي اس��ت كه يك 
ايده  براي نمايشگاه داشت و بالاخره 
توانست! هنوز هرسال پيگيري مي كنم، 

تا اربعين چند روز مانده و متأسفانه اين ظرفيت بي نظير 
تمدني و پيش نمايش جامعه عصر ظهور همچنان در 

جهان، حتی در ايران غريب است. 
ع��رض مي كردم، عكاس��ي صحنه پردازي ش��ده و جا 
انداختن اثر آن س��خت بود. اگر راح��ت بود كه من در 
10س��ال،  تنها پنج عكس صحنه پردازي ش��ده خلق 

نكرده بودم. 
درباره حوزه هنري چطور؟ 

من احساس مي كنم امروز در جاي درستي قرار دارم. 
حوزه هنري جايي است كه در توليد اثر هنري اصالت 
دارد. به قول بزرگي، هنر نوعي تدين اس��ت و به گفته 
شهيد آويني ما براي فخرفروش��ي و افاضه فيوضات و 
اداي روش��نفكري در اين فضا نيس��تيم. بلكه از حريم 
دين دفاع مي كنيم و فيلم سازي و هر هنر ديگري ابزار 
كار ماس��ت، من مي توانم بگويم، عكاسي هم ابزار كار 
ماست. با اين نگاه من در بستري قرار گرفتم كه به نفس 
شهدا و بزرگان اين مس��ير، حوزه هنري محملي براي 
حمايت شد اما در همينجا هم ش��روع كار ساده نبود. 
كار »عصر انتظار« را به رهبري هديه كرده بودم و ايشان 
هم اين اث��ر را به محل هداياي خود در آس��تان قدس 
داده بودند. روزي كه به حوزه هنري آمدم، حرف هاي 
منفي زده مي شد تا اينكه يك بار آقاي مؤمني شريف 

در جلسه ش��وراي مديران گفتند، بيت رهبري بودم و 
حضرت آقا خيلي از اين كار تكري��م كردند. اين حرف 
ناگهان 180درجه نظرات را تغيي��ر داد در حالي كه تا 
پيش از آن نگاه ها متفاوت بود و نقد جدي به اين اتفاق 

وارد شده بود. 
من واقعاً پاي اين قصه ايس��تادم و ش��ايد كمي مسير 
را با اين ايس��تادگي تغيير دادم تا اين س��بك عكاسي 
به گوش مس��ئولان فرهنگي كشور، آش��نا بيايد. ولي 
هنوز كار سخت است اگرچه در چند سال اخير با نگاه 
ويژه و حمايت آقاي دادمان، در حوزه هنري همچنان 

پيش رفتيم.
حوزه هنري در اين مس�ير چقدر راهگش�ا 

بود؟
حوزه هنري براي من نه فقط محل كار و مس��ئوليتم 
بلكه محل هنرمندي ام بود ولي گاهي دوست داشتم، 
بخش عمده اي از كارها را در بيرون حوزه هنري انقلاب 
اس��لامي انجام دهم. مثلًا كار »كرونا« از سوي وزارت 
بهداشت يا كار »داس��تان يك پرچم« را در ابتدا خانه 
طراحان انقلاب اس��لامي مورد حمايت قرار داد كه در 
نهايت بخشي از حمايت را شكل داد و بقيه آن به وسيله 

حوزه صورت گرفت. 
از نظر شما چه عكس صحنه پردازي شده اي 

موفق است؟
خيلي ها معتقدند، بيگ پروداكشن يا ابر پروژه سينمايي 
موفق اس��ت. يعني بزرگ ب��ودن كار باع��ث موفقيت 
می شود، ولي شما در بعضي كارهاي من مي بينيد كه 
كلًا چهار هنرور دارد. نقطه قوت عكس صحنه پردازي 
شده، ايده اس��ت، ايده اي كه به جرئت مي توانم بگويم 
هركدام دو سال زمان برده است. براي مثال ايده اوليه 
كرونا، عكس��ي براي اقتصاد مقاومتي بوده است. براي 
عكس داستان يك پرچم، دوسال عكس جو روزنتال را 
روي دسكتاپ كامپيوتر گذاشته بودم و نگاه مي كردم 

و مي گفتم بايد اين عكس را به چالش بكشم. در مورد 
عكس »خرمشهرها« كه بازس��ازي عكس آزادسازي 
خرمش��هر در چهلمين سالگرد اين جش��ن ملي بود، 
بيش از سه سال به ايده فكر كردم و در نهايت با حضور 
عكاس اصلي، يعني آقاي س��عيد صادق��ي در عكس 
صحنه پردازي شده اقتباس��ي، اين عكس متولد شد. 
ايده، نقطه قوت نفوذ و اثرگذاري است و بسيار اهميت 
دارد. الان در هنر به قدري تكنيك و ابزار وجود دارد كه 
همه قادر به استفاده از آن هستند ولي آن چه در ذهن 
اتفاق مي افتد تنها چيزي است كه كسي نمي تواند آن 
را از ما بگيرد. بنابراين آنچه عكس صحنه پردازي شده 
را عكس صحنه پردازي ش��ده مي كند، گريم، صحنه و 
تعداد هنرور نيست بلكه آنچه ش��ما را با عكس درگير 

مي كند، ايده است. 
در اجرا، نزديك بودن به ايده اصلي يا اقتباس 
از محصول اصلي شايد ويژگي باشد كه باعث 
تلنگر مخاطب و تداعي برخي آثار مي شود. 

نظرتان در اين باره چيست؟
اقتباس، از آنِ خودسازي نيس��ت. بلكه اقتباس زماني 
اتفاق مي افتد كه ش��ما از فرم و قالب آشنا براي حرف 
جديد بهره بگيريد. اما از آن خودسازي يا تقليد يعني 
كپي كردن، اما اگر به قدري يك فرم در اذهان آش��نا 
باشد كه وقتي شما در روس��تاي دورافتاده آن را نشان 
دهيد، مخاطب نام يك هنرمند را به زبان آورد، شما كار 
درست را انجام داده ايد و توانسته ايد از فرم آشنا حرف 
تازه اي بزنيد و اين 10 برابر عمق نفوذ ايجاد مي كند. به 
اين علت كه آن فرم جا افتاده و در باورها نشسته است 
و حرف جديدي بر بال آن سوار شده و با سرعت تا عمق 

وجود مخاطب پر مي كشد. 
در اقتباس اينك��ه در چه نقطه اي و با چ��ه ايده اي كار 
كنيم به ضريب گرفتن اثر كم��ك مي كند براي مثال 
عكس داس��تان يك پرچم در جهان م��ورد توجه قرار 
گرفت. از بي بي سي تا رويترز و شبكه آن اچ كي ژاپن آن 
را پوش��ش دادند. يا »فرصت بحران« درباره كرونا هم 
مي توانست جهاني شود اما »عصر انتظار« زبان مذهبي، 

ديني و ملي داشت. 
بازنمايي آثار هنري در ش�هر چگونه است؟ 
اگر بخواهيم بپذيريم مخاط�ب هنر انقلاب 
مردمي هستند كه چندان اهل گالري گردي 
نيستند، اين عكس ها را كجا بايد جست وجو 
كنند؟ ملاق�ات اثر هنري با م�ردم آيا صرفاً 
با تكثير ديوارنگاره ها ممكن اس�ت، يا بايد 
دنبال فضاهاي ديگر باش�يم تا اثر هنري به 

دست مخاطب اصلي برسد؟
هرجايي كه مكان عمومي است، مصداق اين مواجهه 
مي تواند باش��د چون گالري ها به معناي مرسوم يك 
فض��اي تخصصي و مخاط��ب خاص، ك��م جمعيت با 
مختصات خود است، ولي از نمايشگاه كتاب و پارك ها 
گرفته تا فضاهاي ش��هري مي تواند فضايي براي ارائه 
عكس ها باش��د. البته همانطور كه اين امكان فرصت 
است يك نوع تهديد هم محسوب مي شود زيرا ابتذالي 
در حال به وجود آمدن است كه گاهی به قدري حرمت 
اين بيلبوردها و فضاها شكس��ته شده كه آدم ها به آن 
توجه نمي كنند و ش��ما مي بينيد، گاهي حداقل هاي 

استانداردهاي هنري هم در آن رعايت نمي شود. 
در يك بيلب��ورد هزار مت��ري نمي توان ي��ك انار 20 
×20متر گذاشت؛ كار بايد منطق هنري داشته باشد. 
شعار و نگاه اثر مهم است. به من مي گويند كه هنرمند 
وابسته هس��تم و من هم همچون اس��تاد حاتمي كيا 
به هنرمند وابس��ته بودن افتخار مي كنم. چراكه هنر 
بي تعهد هنر نيست. آنها كه مدعي هنر بدون وابستگي 
هستند، خود نمي دانند به كجا وابسته اند! اما من فكر 
مي كنم هنر حكومتي، هنري است كه نه امضا پاي اثر 
دارد، نه مشخص است چه كس��ي آن را كار كرده، نه 
منطقي پاي آن اس��ت. يعني از جهتي بايد به هنرمند 
وابسته بودن افتخار كرد، من از آن باب افتخار مي كنم 
اما از جهتي ديگر ما متأس��فانه درگير هنر حكومتي 
هستيم كه مديران مي خواهند جاي هنرمند تصميم 
بگيرند و مي گويند چرا من هزينه كنم بلكه تصويري 
كه مي خواهم را مي دهم فرد ديگري به تصوير بكشد 
و كسي هم كه آن را مي كش��د، توانايي لازم را ندارد. 
البته ممكن است شما كار گرافيكي داشته باشيد كه 
به قوت كار عكاسي باشد و متأسفانه معمولاً اتفاقاتي 
از اين دس��ت نمي افتد و ش��ما مي بينيد يك بيلبورد 
مؤثر به ضد مفهوم خود بدل مي ش��ود ك��ه غير قابل 
فهم، بدون ايده و نخ نماس��ت و ديده نمي شود. عكس 
»فرصت بحران درب��اره كرونا« روي دس��كتاپ كادر 
درمان بيمارس��تان بقي��ه الله يا پوس��ترش در اغلب 
بيمارستان هاي سراسر كشور نصب شد كه من بعدها 
از مردم بازخوردهاي بسيار زيادي گرفتم و مخاطب، 

چه من را مي شناخت يا نمي شناخت بازخورد داد كه 
مثلًا پشت در اتاق عمل با نگرانی، اين عكس را ديده، 
ايستاده و تصوير را نگاه كرده است. اينكه مي گويم هنر 
به دل جامعه رود،  حتی مي تواند اين فضا بيمارستان 
باشد. مثلًا براي يك بيلبورد بزرگي در زمان كرونا در 
بيمارستان نيكان غرب، از من دعوت كردند تا عكس 
را در بيمارس��تان نصب كنند. به طوري كه وقتي وارد 
بيمارس��تان مي ش��ديم اين عكس را در ابعاد بزرگ 
مي ديديم و اين يكي از جاهايي بود كه كار كرونا ديده 
شد. يا روي بيلبوردهاي ش��هرهاي ديگر. بازخوردي 
كه كادر درمان يا بيماران داش��تند، برايم حس بسيار 
خوشايندي داشت چون كمي هم از ديد برخي افراد، 
كمتر ايدئولوژيك بود گاردها هم كمتر بود در صورتي 

كه به نظر من آن كار هم ايدئولوژيك بود. 
هر چيزي ما فكر كنيم اولويت باورهاي انس��اني اس��ت، 
هنرمند بايد روي آن دست بگذارد. مقام معظم رهبري، 
درباره نقش پرستاران در زمان كرونا نكات ارزشمندي را 
فرمودند ولي من هم تعبيري داشتم كه كرونا دفاع مقدس 
زنان بود چون بيش��تر كادر درمان و اف��راد درگير بانوان 
بودند و انصافاً همچون رزمنده اي كه الان در جنوب لبنان 
مي جنگد، ايستادند. آنها با اينكه فرزند، شوهر يا خانواده 
دارند،  نه در براب��ر تير، بلكه در برابر بيماري ناش��ناخته 
ايس��تادند. وقتي تيري شليك مي شود ش��ما مي دانيد، 
احتمال زخمي شدن وجود دارد و بعد از جراحت، درمان 
مي ش��وي در حالي كه كرونا بيماري ناشناخته بود و در 
مقابل آن ايستادن خيلي مردانگي مي خواست. آنها بدون 
ادعا و بدون اينكه فكر كنند وارد جبهه ش��دند و از ملت 

خود دفاع كردند. 
اينكه گفته مي شود اين خاك گوهرخيز است و خداوند 
به ما عنايت ويژه دارد و م��ا جامعه با ايماني داريم فارغ 
از اينكه ممكن است فرد ظواهر ايماني را نداشته باشد، 
يا حتي خلاف ظواهر ايماني عمل كند، درس��ت است 
و من آدم هاي��ي را ديدم كه همچ��ون فرماندهان خط 
مقدم جنگ بودند. انصافاً اتفاقي كه افتاد، شاهكار بود 
و اگر نبود مي توانست كشور را به زمين بزند. ما ديديم 
در جاهاي ديگر چه ترس ه��ا و تهديدها و جريمه هايي 
وجود داش��ت و چه حمله هايي به فروشگاه ها، مي شد 
اما در اي��ران آن تمدن، اصالت و ايم��ان قلبي كه بارها 
مقام معظم رهبري درباره آن صحب��ت كردند و حتي 
در كساني كه ش��ايد از ديد ما با اوج قله معنويت فاصله 

دارند، وجود دارد. 
دستيابي به بازخورد مثبت از سوي مخاطب 

را در گرو چه مي دانيد؟ 
وقتي شما سعي مي كنيد، كاري خلق كنيد كه به شعور 
مخاط��ب احترام گذاش��ته و براي ارتقاي س��واد بصري 
مخاطب وقت مي گذاريد، تفاوت بازخوردها را مي بينيد و 
شاهد اين هستيد كه مخاطب مي ايستد و كشف مي كند. 
اين در اثر هنري مهم است اما گاه متأسفانه تصميم گيران 
و مديران بيلبوردها واقعاً در اين زمينه ضعيف هس��تند 
و ش��ما مي بينيد، كار ضعيفي ارائه مي شود يا اثري روي 
بيلبورد مي رود كه خيلي كوچك اس��ت ولي در مقياس 
بزرگ روي بيلبورد مي رود، يا ژانر يا س��بك هنري يك 
كار مي طلبد، يك اث��ر روي بيلبورد ن��رود و لزوماً اينكه 
كار يك فرد معروف و محبوب بايد روي بيلبورد رود هم 
درست نيست. معتقدم چون ما در دستگاه تصميم گيري 
فرهنگي و نمايش اثر هنري در شهر دچار اختلال، ضعف و 
چنددستگي هستيم ، چندان درست نمي توانيم آثار را به 
مخاطب ارائه كنيم وگرنه اگر كار خوبي روي بيلبورد رود 

قطعاً ديده مي شود. 
در حماي�ت از عكس صحنه پ�ردازي كاري 

كرده ايد؟ 
بله بارها فراخوان داده ايم و تلاش كردم از افراد مستعد 
حمايت كنم. اما متأس��فانه غير از يكي دو مورد هنوز 
آنچن��ان موفق نبوده اي��م. همين روزه��ا در فراخوان 
جايزه عكس س��وره )گرنت( هم تأكيد كرده ايم، اين 
جايزه حمايتي فقط در ژانر مستند نيست بلكه در ژانر 
عكس صحنه پردازي شده هم هس��ت ولي متأسفانه 
هنوز ايده مقبول، يا كس��ي كه توانش را داشته باشد، 

نيامده است. 
در حد بضاعت تلاش كرديم، اين نگاه تكثير شود چون 
سعي كرده ام مسيري را باز كنم و آدم ها بتوانند از اين فضا 
استفاده كنند. وقتي ايده ها كم كم تكثير شود و گسترش 
پيدا كند ممكن است، حمايت هاي بهتري هم ايجاد كند. 
نكته عكاسي صحنه پردازي شده اين است كه يك پلان 
سينمايي است كه قرار است جاي يك فيلم حرف بزند 
و اين خيلي اهميت دارد و مغتنم است و چون عكاسي 
حتي به صورت صحنه پردازي امري واقعي در ذهن تلقي 
مي شود آن باورپذيري را ايجاد مي كند تا در قلب و ذهن 
مخاطب وارد شود و حس بگيرد و بعد آن عكس مي تواند 

اثر بگذارد. 

گفت وگو با سيد احسان باقری، مدير خانه عكاسان ايران

انقلاب و دفاع مقدس عکاسی ایران را قوام بخشید

انقلاب اسلامي و دفاع مقدس، عكاسي ايران 
را قوام بخشيد و به فراگيرشدن و اثرگذاري 

عكاسي كمك كرد. هنوز هم اين اتفاق در 
سپهر هنر ايران درخشان است و همين 

چندسال پيش حضرت آقا مجدداً درباره 
تأثير عكس حسين پرتويي در پيروزي 

انقلاب صحبت كردند


